
Přídavná jména

Už známe 

1. tvrdá – pro každý rod mají zvláštní koncovku, vzor mladý, mladá, mladé

veselý chlapec, veselá dívka, veselé dítě

pozor na 1. pád, množné číslo, rod mužský životný – mladí muži, malí muži

2. měkká – mají pro všechny tři rodu jednu koncovku, vzor jarní

ten rybí říze, ta lví klec, to včelí bodnutí

- nemůžu si říct rybí, rybá, rybé

Nově se seznámíme

3. přivlastňovací – máme dva vzory otcův a matčin

- běžně se říká Hanky sešit, tatínkovo kabát, Mirky babička – je to špatně

- správně je Hančin sešit, tatínkův kabát, Mirčina babička  

- Příklad skloňování: 

- 1. pád – otcův, matčin dům                                             -    otcova, matčina šála

- 2. pád – bez otcova, matčina domu                                -  otcovy, matčiny šály

- 3. pád – k otcovu, matčinu domu                                   -  otcově, matčině šále

- 4. pád – pro otcův, matčin dům                                      -  otcovu, matčinu šálu

- 6. pád – o otcově, matčině domě                                  -   otcově, matčině šále

- 7. pád – s otcovým, matčiným domem                         -  otcovou, matčinou šálou

- 1. pád – otcovo, matčino ucho

- 2. pád – bez otcova, matčina ucha

- 3. pád – k otcovu, matčinu uchu

- 4. pád – pro otcovo, matčino ucho

- 6. pád – o otcovu, matčinu uchu

- 7. pád – s otcovým, matčiným uchem

Poznámka:  6. pád má někdy dva možné tvary, kolísá – například o otcovu slovu, o otcově slově, o matčinu slovu, o matčině slově



Pravopis – je třeba rozlišovat podstatné jméno od přídavného jména přivlastňovacího

Příklad podstatného jména – Půjčím svůj sešit Pavlovi. – Pavlovi – podstatné jména, pánovi, 3. pád, koncovka  - ovi je měkká

Příklad přídavného jména přivlastňovacího – Pavlovi bratři jsou starší než on. – Pavlovi bratři – patří k sobě, Pavlovi je v tomto případě 
přídavné jméno přivlastňovací

Při pravopisu se vždy řídíme podstatným jménem, které stojí za přídavným jménem přivlastňovacím:
Pavlovi bratři, bez Pavlových bratrů, k Pavlovým bratrům, pro PAVLOVY BRATRY, o Pavlových bratrech, s Pavlovými bratry /půjčíme si na 
pomoc vzor mladý – s mladými/. Bratři jsou rodu mužského životného, proto je v 1. a 5. pádě je měkké i

Pavlovy sestry, bez Pavlových sester, k Pavlovým sestrám, pro Pavlovy sestry, o Pavlových sestrách, s Pavlovými sestrami. Sestry jsou rodu 
ženského, proto je zde y

Takže – Jirkovi rodiče – řídíme se podle rodičů, jsou rodu mužského životného

              Ivaniny kalhoty – řídíme se podle kalhot, jsou rodu ženského

              Honzova slova – řídíme se podle slov, jsou rodu  středního                         /Přehled je v tabulkách na straně 76, 77 v učebnici/


